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březen-duben

Vážení spoluobčané,

máme za sebou první měsíce roku 2009 a také 
plesovou sezonu. Doufám, že jste byli s nabíd-
kou plesů v našem kulturním domě spokojeni a 
že si každý z vás vybral ples podle svého gusta. 

Návštěvníci kulturního domu si jistě všimli 
změn, které se uskutečnily v loňském roce. Vět-
ší část rekonstrukce kulturního domu mnozí 
návštěvníci neuvidí, protože se týkala zejména 
výměny kotlů, rozvodů topení a výměny vzdu-
chotechniky, které jsou umístěny v suterénu a 
tedy pro návštěvy nepřístupné. To, co je vidět asi 
nejvíce, je výměna oken a dveří změna vnitřního 

vybavení, stoly a židle, úprava vstupní haly včet-
ně sedaček a úprava přisáli. To je však jenom část 
z celkové rekonstrukce kulturního domu. Mnozí 
z vás jste již slyšeli nebo víte, že se nám podařilo 
získat dotaci na rekonstrukci kulturního domu 
a to nejvyšší v rámci Moravskoslezského kraje v 
tomto kole výzvy ve výši 15,5 milionů Kč. Je to 
veliký úspěch pro město, především tím, že si žá-
dost zpracovalo samo bez pomocí agentur. Je to 
již druhá dotace, kterou město získalo v posled-
ních dvou letech. První byla ve výši 8,8 milionů 
a to na rekonstrukci sportovní haly na Osadě 
Míru. Na zpracování žádosti o dotaci se podí-
leli, p. Jiří Kromer, p. Marcela Halfarová, p. Jiří 

Siostrzonek, p. Olga Lokajová p. Josef Záwad-
ský, p. Hana Pavlenková, p. Martin Štefek. Všem 
bych chtěl touto cestou poděkovat za dobře od-
vedenou práci, kterou tato skupina pro Dolní 
Benešov udělala, a doufám, že i do budoucna, 
pokud budou další projekty, budou nápomocni 
při zpracování nových žádosti.

Doufejme, že se nám podaří obě rekonstrukce 
dovést do úspěšného konce, tak aby dále slouži-
ly nejen všem občanům Dolního Benešova, ale 
i všem lidem na Hlučínsku, ke spokojenosti a 
šíření dobré kultury a sportu. 

Martin Štefek
starosta města

Jak již všichni víte, v polovině loňského 
roku započala rekonstrukce našeho kultur-
ního stánku. 

Město Dolní Benešov jako investora stav-
by čekala v prvé řadě náročná rekonstrukce 
vzduchotechniky, která byla ve zcela nevy-
hovujícím stavu a rekonstrukce topení, kde 
hrozilo, že poslední funkční kotel může 
každou chvíli vypovědět svou službu. K 
těmto stavebním pracím se pak nabalily re-
konstrukce přísálí a foyeru včetně osvětlení 
a vybavení kulturního domu novými stoly 
a židlemi. Tyto investice doposud ukously 
z rozpočtu města částku ve výši 10 mil. Kč. 
Tato částka byla celá hrazena z vlastních 
zdrojů bez zadlužení města. Právě proto jsme 

uvítali výjimečně radostnou zprávu z Regio-
nální rady Moravskoslezsko, že náš poctivě 
a samostatně připravený projekt na „Rekon-
strukci multifunkčního kulturního domu 
v Dolním Benešově“ byl v žádosti o dotaci 
úspěšný a byla mu přidělena částka 15,5 mil. 
Kč. Už jen tím, že si město jako jedno z mála 
měst a obcí samo projekt připravilo, se ušet-
řilo z městského rozpočtu bezmála 150 tis. 
Kč, které by si účtovala agentura zhotovující 
žádosti o dotace. Velký dík a ocenění tedy 
zaslouží realizační tým, který se na zpraco-
vání žádosti podílel: Martin Štefek, Mgr. Jiří 
Krömer, Olga Lokajová, Mgr. Jiří Siostrzo-
nek, Marcela Halfarová, Josef Zawadský.

Z evropských fondů tedy po zdárném 
dokončení druhé etapy rekonstrukce kul-
turního domu přibude do našeho rozpočtu 
výše zmíněná částka 15,5 mil. Kč. Celková 
výše investice do rekonstrukce je plánována 

na 19,5 mil. Kč. Na rekonstrukci bylo do-
posud vynaloženo 10 mil. Kč a zbývá proin-
vestovat částku ve výši 9,5 mil. Kč. Na tech-
nické provedení stavby bude i v této druhé 
etapě dohlížet pan Josef Zawadský, který 
v první etapě opravdu tvrdě kontroloval 
kvalitu provedených prací a výši vynalože-
ných financí. Do této částky jsou zahrnuty 
tyto rekonstrukční práce: celková oprava 
sociálního zařízení kulturního domu, vy-
budování plošiny pro bezbariérový přístup 
do II. NP, pořízení audio techniky. Dále se 
jedná o celkovou rekonstrukci venkovních 
příjezdových a přístupových ploch, poří-
zení nového mobiliáře a osázení venkov-
ního prostoru novou zelení. Toto je krátký 
souhrn co všechno musí město do termínu 
30.9.2009 provést. S nově přidělenými fi-
nančními prostředky to půjde jistě radost-
něji a jednodušeji.

VÁNOCE NA RYNKU VE FOTOGRAFIÍCH

Přidělení dotace z evropských fondů ve výši 15,5 mil Kč



Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA 

Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA 

Z jednání 18. zasedání zastupitelstva měs-
ta  dne 26. ledna 2009 

 
Zastupitelstvo města   r o z h o d l o
- Poskytnout finanční příslib ve výši 15 

943,30 EUR na realizaci projektu „Poznává-
me své sousedy“, který vypracovala Základ-
ní škola Dolní Benešov, příspěvková orga-
nizace, Nádražní 134, Dolní Benešov na 
základě operačního programu příhraniční 
spolupráce Česká republika-Polská republi-
ka 2007-20013 spolufinancovaného Evrop-
skou unií. Naše škola bude spolupracovat se 

školou v polských Krzyžanowicích na mno-
ha společných akcích, např. sportovní den, 
Den dětí, poznávání přírody v okolí obou 
škol apod.

Pro  hlasovalo 12 členů, proti 0, zdrželi se 0 

- Prodat část pozemku města p.č. 334/1 v 
k.ú. Dolní Benešov o výměře cca 650 m2 spo-
lečnosti Armatury Group za cenu 231,- Kč/m2 
včetně úhrady nákladů spojených s převodem 
pozemku a geometrického zaměření. Jedná se 
o pozemek v blízkosti pekárny Obrusník, kte-
rý navazuje na areál Armatury Group. Firma 

jej bude využívat jako skladovou plochu.
Pro  hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 0
   
Zastupitelstvo města  s c h v á l i l o
- Podmínky Rozhodnutí o poskytnutí do-

tace z Integrovaného operačního programu 
Zavádění ICT v územní veřejné správě – E-
-Government v obcích – Czech POINT. Toto 
rozhodnutí je jednou z příloh k žádosti o dota-
ci, kterou město podává na rozšíření vybavení 
míst informačního systému Czech POINT. 

     Pro  hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi 
se 0

Z jednání 42. schůze rady města dne  22.12.2008 
Rada města  s c h v á l i l a
- Výsledek výběrového řízení na dodavatele díla „Vypracování projekto-

vé dokumentace pro vybudování školního hřiště v areálu ZŠ Dolní Bene-
šov“. Byla vybrána firma Projekční kancelář Ing. Leo Chřibek, Stiborská 
37, Kobeřice. Jedná se o projektovou dokumentaci na celý sportovní areál 
u Hlavní školy, jehož první realizovanou stavbou je fotbalové minihřiště.

Z jednání  43. schůze rady města dne 31.12.2008 
Rada města   s c h v á l i l a   
- Rozpočtová opatření k 31.12.2008. Tím bylo uzavřeno hospodaření 

města v roce 2008.

Z jednání 44. schůze rady města dne 12.1.2009 
Rada  s c h v á l i l a  
- Pronájem vyklizených prostor MŠ Zámek na dobu 28 dnů za cenu 

spotřebovaných energií za účelem zkoušek mládežnické rockové kapely 
zastoupené Antonínem Lýkem.

     Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

Z jednání  45. schůze rady města dne  2.2.2009 
Rada města  s c h v á l i l a
- Požadavek na finanční příspěvek na výměnu oken v přízemí Hostince 

na Rynku ve výši 50% nákladů dle předloženého rozpočtu, max. však 33 
500,- Kč. 

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0
- Záměr pronájmu prostor bývalé MŠ v zámku.
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Zvýšení příspěvku na provoz Dětské rehabilitace Hlučín na 7 000,- 

Kč/měs.  
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Složení likvidační komise pro inventarizaci hospodářských pro-

středků města roku 2008 – Ing. Libuše Vichtorová, Alfréd Lelek, Ru-
dolf Vojáček

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Ceník kopírovacích prací: 2,- Kč/A4, 3,- Kč/oboustranná A4
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Příspěvek na provoz Domu sv. Cyrila a Metoděje pro zrakově po-

stižené ve Vlaštovičkách ve výši 4 300,- Kč
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Druh podlahy pro rekonstruovanou tělocvičnu na Osadě Míru a 

to dle projektu, tj. litá podlaha s tepelnou izolací
Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0

Rada města  v z a l a   n a  v ě d o m í 
- Informaci o demolici stodoly u rodinného domu p. Pauline Kubny 

ve Vývoze.
- Zprávu Policie ČR Hlučín o stavu veřejného pořádku na území 

našeho města a předává ji zastupitelstvu města.

Zima, kdy sněží a mrzne jen praští, je 
vhodným obdobím pro to, abyste vytáhli 
pěknou knihu. V městské knihovně jich 
pro vás zase přibyla pěkná řádka. Stačí 
jen přijít a vybrat si. Za registrační popla-
tek 80,- Kč pro dospělé a 50,- Kč pro děti 
máte na 12 měsíců všechny služby knihov-
ny k dispozici. V knihovně je zhruba 13 
000 knih, které jsou průběžně doplňovány 
a 30 druhů časopisů. Můžete také využít 
internet, kopírku či meziknihovní výpůjč-
ní službu, kdy vám objednáme vámi poža-
dovanou knihu z fondu kterékoliv knihov-
ny na území naší republiky.

Naučná literatura pro dospělé: Bahm, 
Karl: Berlín 1945-konečné zúčtování, 
Gunn, Richard: Superautomobily, Rohál, 
Robert: Karel Svoboda, Davis, Caroline: 
Můj pes, Davis, Caroline: Moje kočka, 
Bojová letadla, Karolinss, P.: Jméno je váš 
osud, Encyklopedie historie světa, Ency-
klopedie formule 1.

Beletrie pro dospělé: Julian, Dona: Ti-
ché kroky, Miller, Linda. Osud na dlani, 
Viewegh, Michal: Román pro muže, Bouč-
ková, Tereza: Rok kohouta, Clarke, Arthur: 

Výprava na Zemi, Small, Beatrice: Věčná 
láska, Gray, Marie: Příběhy, při kterých se 
budete červenat, Proctor, C: Oči ve tmě, 
Plaidy, Jean: Vzdorující královna.

Beletrie pro mládež: Pojerová, Petra: Jak se 
baví strašidla, Dobrodružství Jakuba a Věr-
ky, Kirschová, Dominika: Věř na lásku, Týč, 
Josef: Kluci brečí taky, Francková, Zuzana: 
Nekonečný pád, Stínil, Luděk: Přísný zákaz 
lásky, Pospíšilová, Libuše: Palác tisíce a jedné 
noci, Bešťáková, Věra: Kačenka Madlenka.

Naučná literatura pro mládež: Wetter, 
Bernard: Ohrožená zvířata, Holmes, John. 
Štěně, Wollard, Kathy: Jak ? Wollard, Ka-
thy: Proč ?  Voňavá knížka, Pospíšilová, 
Petra: Kreslíme zvířátka a pohádkové po-
stavičky, Svoboda, Jiří: Dinosauři.

Půjčovní doba:
Pondělí:                  13,00 – 17,30
Úterý:     10 - 12    12,30 – 15,00 
Čtvrtek:                  13,00 – 17,30

Na vaši návštěvu se těší                             
 Jana Güntherová, 

knihovnice

V poslední době zaznamenává městský 
úřad stále více stížností na znečištění veřej-
ných prostranství města psími exkrementy. 
Situace je kritická hlavně na hrázi Kolovra-
tu, III. hrázi a hrázi rybníku Nezmar. 

Městský úřad se proto znovu obrací na cho-
vatele psů s upozorněním, že pokud exkremen-
ty svých psů neodstraní, porušují tím obecně 
závaznou vyhlášku města č. 2/2002 o někte-
rých omezujících opatřeních k zabezpečení 
místních záležitostí veřejného pořádku. Zde se 
mimo jiné praví, že „… na veřejných prostran-
stvích je každý povinen chovat se tak, aby tyto 
neznečišťoval odpadky, odpady nebo fekálie-
mi. Toto je povinen zabezpečit i ten, kdo má  
ve své moci zvíře, které tyto prostory znečistí. 
V případě způsobeného znečištění je povinen 
toto znečištění bezodkladně odstranit. ….“

Žádáme proto důrazně, aby chovatelé po 
venčení svých psů odstranili případné exkre-
menty. V opačném případě upozorňujeme na 
to, že porušení výše citované obecně závazné 
vyhlášky je posuzováno jako přestupek dle 
zákona č. 200/1990 Sb. o přestupcích s poku-
tou až do výše 30 000,- Kč. 

Městská knihovna informuje !!! UPOZORNĚNÍ !!! UPOZORNĚNÍ 
MAJITELŮM PSŮ !!!MAJITELŮM PSŮ !!!



Vážení občané !

V posledních letech jsme si ve velké míře osvojili a hlavně  na-
učili účelně třídit odpad. V současnosti je organizován sběr vy-
tříděných složek - skla, plastů, velkoobjemového a nebezpečného 
odpadu. S ohledem na různorodost a stále stoupající množství 
odevzdaných vytříděných odpadů, uvádíme pár pravidel a se-
znam druhů odebíraných odpadů.

a)  Svoz  velkoobjemových a nebezpečných odpadů
Sběr a svoz bude probíhat jako doposud , tj.dvakrát ročně. 
Letos  první svoz připadne na sobotu  14. března . 
U svozu budou odebírány tyto druhy odpadů :
Filtry nasycené olejem, izolační hmoty, plastový obal znečištěný 

škodlivinami, desinfekční prostředky, kosmetické přípravky, olově-
né akumulátory, nikl-kadmiové akumulátory, olej nebo tuk, barvy, 
lepidla, pryskyřice, rozpouštědla, kyseliny, hydroxidy, detergenty, 
odmašťovací přípravky, fotochemikálie, léky, pesticidy, galvanické 
články, zářivky, výbojky, zařízení s obsahem chlorfluoruhlovodíku 
(chladící směsi ), elektrotechnický odpad, pneumatiky, matrace, 
koberce, linolea, křesla, gauče, kočárky, kufry, plastové vany, se-
dačky z automobilu, fény, kuch . roboty  apod .

Uvedené odpady budou odebírány od poplatníků v souladu se 
zněním čl. 1 odst. 2 písm . a )d ) OZV č. 25/2001 o nakládání s 
komunálním a stavebním odpadem.

Mezi velkoobjemové a nebezpečné odpady, které jsou odebírány, 
nepatří stavební materiály!  (např. stavební suť , stará okna , sklo , 
dřevo , střešní krytiny , kovy , maltové směsi apod).

Tyto materiály je možno uložit na vlastní náklady na skládkách 
komunálního odpadu nebo ve sběrnách druhotných surovin.

Vzhledem k negativním zkušenostem  minulých svozů z někte-
rých stanovišť, upozorňujeme na to, že ve spolupráci s městskou 
policií a komisí životního prostředí budou odpady přebírány jen 
v době uvedené na letácích. Letáky budou k dispozici čtrnáct dnů 
před svozem. 

Každé odložení odpadu mimo stanovený den a hodinu, bude 
bráno jako porušení zákona č.185 o odpadech tím, že občan, který 
toto způsobil, úmyslně zakládá černou skládku a vystavuje se tím 
mnohatisícové pokutě.  

Chceme proto požádat občany, aby vyšli vstříc sami sobě a od-
pad odkládali jednotlivě, ve stanovený čas! Nebude tak docházet k  
časovým prodlevám, kdy svozová firma není schopna dodržet ter-
míny přejezdů a tudíž vznikají problémy i na dalších stanovištích. 
Nemluvě o tom, že se rozházený odpad z hromady obtížně  třídí a 
déle nakládá a dochází  tak k celkové nervozitě a chaosu. 

b) Svoz plastů 
Svoz probíhá každou druhou středu v měsíci  jak už bývá zvykem 

po několik let.
Druhy přijímaných plastů :
Folie, plastové pytle, plastové tašky, PET láhve, obaly od potra-

vin, obaly od stolních olejů, octů , obaly od chemických čistících 
prostředků používaných v domácnostech.

Plastové obaly musí být bez jakýchkoli příměsí (např . zbytků 
potravin ) a před uložením do pytle musí být v co největší míře mi-
nimalizován jejich objem . Prosíme proto o stlačování PET láhví!

Do plastových sběrných pytlů nepatří :
Plastové obaly znečištěné škodlivinami ( od motorových olejů , 

chemikálií apod . ), 
Rozměrné kusy plastů ( např . kbelíky , barely ), dále pak linole-

um, zbytky kabelů, sklolamináty, bakelit, polystyren, korek, plen-
kové kalhotky  sklo, konzervy apod.

c)  Sběr skla
K likvidaci odpadního skla je  v současné době možno využívat 

sběrné zvony, které se nacházejí na více místech města.  Na sklo 

„číré“ zvony bílé barvy  a zelené zvony na sklo barevné.
Skleněné obaly nesmějí být vhazovány do zvonů znečištěné od 

zbytku potravin, chemikálií apod. Také je zakázáno do zvonu vha-
zovat keramiku, plasty, dřevo a železo.

Chceme také upozornit na tu skutečnost, že okenní tabulové sklo 
i když je bílé, patří do zelených nádob jako sklo barevné, a k jejich 
ukládání slouží  zářezy po bocích sběrných nádob.

JAKÝ ODPAD UKLÁDAT DO SBĚRNÝCH NÁDOB -POPELNIC?
Do popelnic se ukládá pouze zbytkový domovní odpad po vy-

třídění využitelných složek (plastů, papíru, skla), drobné spotřební 
předměty a jiné zbytky, zejména vychladlý popel.  Vychladlý proto, 
že v minulosti již došlo  k několika požárům jak nádob, tak i k po-
žáru svozového vozu. 

                                                                         
ZÁVĚR
Závěrem apelujeme na občany , aby v co největší možné míře  

využívali podmínek vytvořených  ke třídění odpadů městem , což 
vyplývá ze zákona č .185/2001 S b . o odpadech .

Co nám to přinese ?
Faktem zůstává , že odpad může být nebezpečný pro zdraví oby-

vatelstva a pro životní prostředí a my si to bohužel zcela neuvědo-
mujeme . 

Dále tříděním  prodlužujeme volnou kapacitu místní skládky tu-
hých komunálních odpadů , která nám může sloužit ještě hezkou 
řádku let . To má do jisté míry i dopad na poplatek za svoz komu-
nálního odpadu,  který  už tetí rok zůstal beze změn.

Tím , že do popelnic budeme dávat  jen zbytkový komunální od-
pad, ušetříme vlastní prostředky. 

A ještě něco k pálení domovních odpadů a jaký dopad má spalo-
vání  odpadu v lokálních topeništích .

Zejména v současné době, díky pro někoho zhoršující se ekono-
mické situaci , začíná stále větší okruh lidí v domácích kotlích spa-
lovat všechno co hoří a z čeho se dá získat teplo.  Taková likvidace 
odpadu je nejen nezákonná , ale především zdravotně nebezpečná. 
Spalováním odpadu v lokálním topeništi nemůže být nikdy dosa-
ženo tak vysoké teploty , aby se rozložily jedovaté látky. Nedostatek 
kyslíku a nemožnost splnění i ostatních podmínek způsobuje, že 
na rozdíl od spaloven, nedosáhneme zdravotně nezávadné tepelné 
likvidace domovních ani jiných druhů odpadů. Takto získané teplo, 
ať už pro vytápění nebo pro ohřev teplé vody, je vykoupeno nad-
měrným zatížením ovzduší jedovatými zplodinami v širokém okolí 
a koncentrace těchto látek ovlivňují rozptylové podmínky. Všechny 
tyto vlivy působí prokazatelně negativně na lidskou populaci a mo-
hou způsobit řadu onemocnění. 

Dýcháním takto znečištěného vzduchu trpí nejen ti , kteří odpad 
spalují, ale i všichni ostatní, kteří se na  takovém znečištění vůbec 
nepodíleli  a nejvíce děti . Koncentrace škodlivých látek v ovzduší 
sice závisí do značné míry na rozptylových podmínkách, ale ani 
ty nejlepší rozptylové podmínky nemohou nikdy z  ovzduší zcela 
beze zbytku odstranit škodliviny, které tam byly vypuštěny. Škod-
liviny se vracejí formou srážek, čímž znečišťují půdu, povrchovou 
i podzemní vodu, dostávají se do rostlin a tím i do zvířat, které se 
takto „obohacenou“ potravou živí a následně se dostávají do potra-
vinového řetězce lidí .  

Z výše uvedeného je zřejmé, že spalování domovního odpadu má 
značně negativní dopad na zdraví lidí, zejména v nejbližším okolí. 
Z dostupných informací vyplývá, že ani jeden kotel pro použití v 
rodinném domku není schválen pro spalování odpadů, uhelných 
kalů, mokrého dřeva, mořeného nebo lakovaného dřeva, železnič-
ních pražců a podobných spalitelných látek. Spalovat lze pouze pa-
livo, které výrobce kotlů uvede jako předepsané pro daný kotel  a 
toto je schváleno státní zkušebnou .

Děkujeme za pochopení.
Za správu majetku města  

Alfréd Lelek                                                                                     

TŘÍDĚNÍ ODPADŮ VE MĚSTĚ 
DOLNÍ BENEŠOV V ROCE 2009



Zapojení města do „Komunitního plánování“
Město Dolní Benešov se zapojilo do komunitního plánování v rám-

ci Sdružení obcí mikroregionu Hlučínska. Hlavním koordinátorem 
této aktivity je město Hlučín. Jedná se o metodu, kterou lze plánovat 
sociální služby tak, aby odpovídaly místním specifickým potřebám 
jednotlivých občanů. 

Cílem komunitního plánování sociálních služeb je posilovat sociál-
ní soudružnost obyvatel, podporovat sociální začleňování a předchá-
zet sociálnímu vyloučení jednotlivců i skupin.

Výsledkem komunitního plánování je zejména systém sociálních 
služeb na místní úrovni, který odpovídá zjištěným místním potřebám, 
reaguje na lokální odlišnosti a zajišťuje, že finanční prostředky na za-
bezpečení těchto služeb jsou vynakládány efektivně.

Zmapování současného stavu a zjištění potřeb našich občanů, které 
jsou důležité pro plánování budoucího rozvoje v souvislosti s proce-
sem komunitního plánování sociálních služeb bylo provedeno meto-
dou dotazníkového šetření. 

Tento průzkum byl započat 16.1.2009 distribucí 1350 ks dotazníků 
do každé domácnosti. V téže době bylo na místech se silnou frekvencí 
pohybu osob umístěno 10 sběrných boxů, do kterých mohli občané své 
vyplněné dotazníky vhodit.  Sběr dotazníků byl ukončen 2.2.2009 a po-
čet navrácených dotazníků byl 198, což je asi 14,6% návratnost. Někoho 
toto nízké procento návratnosti zarazí, ale dle standartu dotazníkových 
průzkumů v rámci našeho státu je toto procento docela uspokojivé.

Ale teď již k samotným výsledkům dotazníkového šetření, které jsou 
opravdu zajímavé:

1. Využíváte v současné době Vy nebo člen Vaší rodiny nějakou so-
ciální službu?

 Dolní Benešov Zábřeh ni

ano 21 1 22

ne 158 18 176

celkem 179 19 198

2. U všech subjektů se sídlem v D. Benešově nebo mimo území obce, 
u kterých Vy osobně nebo člen vaší rodiny využíváte nějakou službu, 
označte křížkem, zda jste či nejste spokojeni s danou službou.

 

Dolní Benešov Zábřeh

nispoko-
jenost

nespo-
kojenost

spoko-
jenost

nespoko-
jenost

byty s peč.službou 7 0 0 0 7

klub seniorů 4 0 0 0 4

MěÚ-soc. odbor 11 1 0 0 12

služby Charity 8 4 1 0 13

ostatní… 1 0 0 0 1

celkem 31 5 1 0 37
     
3. Co by se podle vás mělo na službách zlepšit?   

 Dolní Benešov Zábřeh ni

kvalita 3 0 3

cena poskytov.  služeb 5 0 5

přístup personálu 3 0 3

dostupnost 2 0 2

informovanost občanů o
možnostech využívání služeb

12 1 13

vše je v pořádku 3 0 3

jiné… 1 0 1

celkem 29 1 30
     

4. Využíváte některé ze sociálních služeb mimo území města D. Be-
nešova? (napište jaké a kde) 

 Dolní Benešov Zábřeh ni

stacionář Hlučín 1 0 1

celkem 1 0 0

5. Která z těchto oblastí je podle Vás v D. Benešově nejvíce problé-
mová? (až 3 možnosti) 

 Dolní Benešov Zábřeh ni

nezaměstnanost 52 4 56

bezdomovectví 10 0 10

kriminalita a agresivita mládeže 98 13 111

nedostatek služeb pro postižené 
občany

30 0 30

nabízené služby jsou drahé 34 3 37

nedostatečné řešení 
bezbariérových přístupů

45 6 51

špatná informovanost o službách 80 9 89

nedostatečné pokrytí soc. 
službami, kterými…

20 4 24

celkem 369 39 408
  

6. Domníváte se, že v průběhu posledních 15-ti let se životní pod-
mínky v Dolním Benešově… 

 Dolní Benešov Zábřeh ni

zhoršily 33 5 38

zlepšily 47 8 55

zůstaly stejné 60 6 66

nedokážu posoudit 31 0 31

celkem 171 19 190
 

7. Jakým skupinám obyvatel by se mělo dostat více péče než dosud? 
(až 3 možnosti) 

 Dolní Benešov Zábřeh ni

seniorům 79 9 88

zdravotně postiženým 
občanům

72 9 81

rodinám s postiženými dětmi 84 6 90

rodinám sociálně slabým 52 8 60

neúplným rodinám 28 3 31

nezaměstnaným 22 4 26

bezdomovcům 6 0 6

osobám ohroženým závislostí 
na návykových látkách

17 1 18

dětem a mládeži 92 9 101

jiným… 4 1 5

celkem 456 50 506
  

8. Které z těchto služeb v D. Benešově postrádáte? (až 3 možnosti)

Dolní Benešov Zábřeh ni

kluby pro děti 78 11 89

kluby pro mládež +15 79 12 91

raná péče 20 1 21

jesle 24 4 28

nízkoprahová den. centra 10 0 10

denní  stacionář 43 2 45

osobní asistent 24 1 25

chráněná dílna 33 4 37

chráněné bydlení 36 3 39

jiná služba… 11 1 12

celkem 358 39 397

Zapojení města do „Komunitního plánování“



9. Zapojujete se do volnočasové aktivity některé z těchto organiza-
cí, klubů či sdružení? 

Dolní Benešov Zábřeh ni

sportovní hala 17 2 19

sportovní kluby 10 2 12

kulturní centrum 
(kulturní dům, knihovna)

64 4 68

klub seniorů 16 3 19

jiné… 12 2 14

nezapojuji se 72 7 79

celkem 191 20 211
  

10. Pokud se nezapojujete do žádné volnočasové aktivity z před-
chozí otázky, označte proč. (pokud ano  - otázku přeskočte)

 Dolní Benešov Zábřeh ni

finančně nedostupné 6 3 9

nemám zájem 28 2 30

jiné… 39 4 43

celkem 73 9 82
 

11. jakému způsobu péče o seniory byste dal/la dnes či v budoucnu 
přednost? (označte 1 možnost) 

 Dolní Benešov Zábřeh ni

doma - s pomocí pečovatelské 
služby

65 5 70

doma-pomoc a péče rodiny 40 12 52

v domově pro seniory 33 1 34

v bytě s pečovatelskou službou 30 2 32

jiný způsob… 2 0 2

celkem 170 20 190

  
12. Myslíte si, že by byl užitečný katalog sociálních služeb? 

Dolní Benešov Zábřeh ni

ano 125 16 141

ne 11 3 14

nevím 33 0 33

celkem 169 19 188

  
13. Kam byste se v prvé řadě obrátil/la na v případě potřeby soci-

ální služby? 

 Dolní Benešov Zábřeh ni

katalog sociálních služeb 40 6 46

městský úřad 87 9 96

poskytovatelé soc. služeb 46 3 49

jiné… 3 1 4

celkem 176 19 195

  
14. Sdělte nám prosím Vaši potřebu či jakoukoliv připomínku 

nebo námět.    
Lidem v našem městě především chybí: domov seniorů, star-

tovací byty pro mladé, domov důchodců, bezbariérový přístup a 
kvalitní sociálního zařízení ordinací lékařů Na březích, zajištění 
pomoci seniorům v pečovat. domě v kriz. situacích v noci a o ví-
kendech, zlepšení péče o seniory, které neodpovídá současnému 
trendu, zřízení chráněné dílny, zajištění pečovatelské služby do 
rodinných domů, zřízení služby dobrovolného pracovníka pečo-
vatelské služby.

Toto je souhrn všech nejzávažnějších potřeb našich občanů. 

15. Pohlaví. 

 Dolní Benešov Zábřeh ni

muž 61 8 69

žena 118 11 129

celkem 179 19 198
 

16. Kolik je Vám let?     

 Dolní Benešov Zábřeh ni

méně než 18 0 0 0

18 - 25 let 5 2 7

26 - 35 let 15 4 19

36 - 45 let 25 3 28

46 - 55 let 26 3 29

56 - 65 let 45 2 47

66 - 75 let 43 4 47

76 let a více 20 1 21

celkem 179 19 198
 

17. Jaké je Vaše nejvyšší dokončené vzdělání?  

 Dolní Benešov Zábřeh ni

základní 20 4 24

střední (vyučen) 68 8 76

střední s maturitou 65 4 69

vyšší odborná škola 10 0 10

vysokoškolské 16 3 19

celkem 179 19 198
 

18. Jaké je Vaše současné zaměstnání?   

 Dolní Benešov Zábřeh ni

na mateřské dovolené 6 3 9

student/ka 2 1 3

zaměstnaný/á 67 7 74

podnikatel/ka 5 2 7

nezaměstnaný/á 3 0 3

důchodce/ důchodkyně 84 6 90

v invalidním důchodu 9 0 9

jiné… 3 0 3

celkem 179 19 198
  

19. Místo bydliště?     

ni

Dolní Benešov 179

Zábřeh 19

celkem 198
   

Vyplněné dotazníky obsahovaly spousty kladných podnětů, které 
jsou pro zadavatele obrovským zdrojem informací. Dále tyto dotazní-
ky byly i z hlediska kritiky přínosem k tomu, aby se město soustředilo 
na nápravu problémů souvisejících se sociální sférou a pro nás za-
městnance úřadu byla kritika přínosem k zamyšlení se nad citlivějším 
a osobním přístupem k jednotlivým problémům našich občanů.  

Závěrem snad jen dodat, že nelze splnit všechna přání a nelze na-
pravit všechny nedostatky ihned, ale prvním krokem k úspěšnému 
řešení problémů je navázání komunikace mezi občany a městem.

Dotazníkové šetření připravili a zpracovali: Irena Moricová, vedou-
cí odboru vnitřních a soc. věcí a pracovníci odboru vnitřních a soc. 
věcí Sylva Říčná a Olga Lokajová.

Olga Lokajová
MěÚ Dolní Benešov



Byli obyvateli Československa a pomá-
hali budovat obranný systém na hranici své 
domoviny. Pak se podpisem pod Mnichov-
skou dohodou stali občany říše a museli 
narukovat do německé armády. Obyvatelé 
regionu, který v historii předchozích dvou 
století několikrát změnil úřední jazyk, vlá-
du, geografickou i státní příslušnost, mají 
dodnes mezi sebou pamětníky a přímé 
účastníky světové války. Svými výpověďmi 
přinášejí tito pěšáci na mapě válčících vel-
mocí unikátní svědectví. 

V jejich jménech i v jazyce se odráží čes-
ko-německý vliv. Valter, Bernard, Bohumír, 
Ferdinand, Josef, Leo, Hugo, Emil, Augus-
tin aj. byli kdysi mladými muži. Prožívali 
své první lásky a představy o budoucí exis-
tenci. Krajina, která byla jejich domovem, 
byla německou propagandou nazývána 
Altreich. Konec třicátých let postavil před 
její německé obyvatele povinnost totální-
ho nasazení a následně vojenskou službu. 
Rukovali do Francie, Lucemburska, Bel-
gie, Afriky a především na ruskou frontu. 
Z početných křesťanských rodin odcházeli 
synové a manželé, aniž by tušili proč a za 
co mají zabíjet. Když válka skončila, vra-
celi se zdecimovaní, zbavení všech iluzí, se 
zkušenostmi, které se nedají zapomenout. 

V jednotlivých rodinách přišli průměrně o 
2 až 3 lidi, a přestože nemuseli do odsunu, 
zůstávali ve svém rodném kraji cizinci.

Málokdo z nás ví, o čem je řeč, když staří 
veteráni vzpomínají na válku, na své dávno 
mrtvé kamarády, kteří se jim dodnes vracejí 
ve snech, i na všechno, čím museli projít. 
Žádný akční film nebo drsná počítačová 
hra nejsou sto simulovat realitu takovou, 
jaká skutečně byla. Vzdálili jsme se v čase 
na několik generací od poslední války, která 
ovládla celý svět. Možná právě v době, která 
usiluje o evropskou vzájemnost, dozrál čas, 
abychom uměli bez demagogie vnímat pří-
činy jejího vzniku, i důsledky na všech bo-
jujících stranách. Téma, které bylo více než 
padesát let tabu, pomáhá rozkrýt dokument 
ostravské televize. Obraz, jaký si diváci od-
nesou, skládají jednotlivé výpovědi pamět-
níků, publicistů i historičky. 

Připomeňme si základní data z historie:
Hlučínsko – území vymezené ze severu 

hranicí s Polskem, na jihu řekou Opavou a 
na východě Odrou, bylo do roku 1794 sou-
částí zemí Koruny české. Po prohraných 
slezských válkách je Marie Terezie postou-
pila Prusku.

V roce 1920 – připadlo nově vzniklému 
Československu, Mnichovskou dohodou v 

roce1938 bylo jako tzv. Altreich připojeno 
k Německu. 

Po roce 1945 – nedošlo sice k hromadné-
mu odsunu, ale až do r.1989 byli obyvatelé 
vedeni jako rizikoví občané socialistického 
státu, i jich se týkala perzekuce v padesá-
tých letech, kdy byli zejména bývalí vojáci 
wehrmachtu vnímáni jako občansky nespo-
lehliví, řada jich byla vězněna na různých 
místech Evropy a Sovětského svazu a domů 
se mohli navrátit až řadu let po skončení 
války. Poslední zajatec až po roce 1990… 

Natočilo Centrum publicistiky a doku-
mentu

Televizního studia Ostrava
Námět: Aleš Koudela, Jiří Siostrzonek
Dramaturgie: Lenka Poláková
Výroba: Marcela Rovnaníková
Scénář: Aleš Koudela, Lenka Poláková,-

Martin Pekárek
Kamera: Tomáš Nikel
Režie: Aleš Koudela
Stopáž: 57´
Premiéra: 19. 3. 2009 na ČT2 ve 20:00
Předpremiéra za účasti tvůrců i aktérů se 

uskuteční v úterý 10.3.2009 v 18 hod. 
v Kulturním domě Dolní Benešov, Opav-

ská 161, tel.: 776185199, 
Mail: jiri.sio@post.cz

SLOUŽIL JSEM VE WEHRMACHTUSLOUŽIL JSEM VE WEHRMACHTU

ZVEME VÁS NA VALENTÝNSKOU AKCI!
Od Svatého Valentýna do konce února!

Na hodiny od 17 a 20 hod. si můžete přivést 1 kamarádku nebo kamaráda,

 a tito budou mít vstup zdarma! Rezervace nutná. 

SPEEDING

Jízda na stacionárních kolech pod vedením zkušených instruktorů. 

Kola jsou vybavena měřiči kalorií, zlepšují kondici a formují postavu.

AATRIA
FIT CLUB

ATRIA
FIT CLUB

 9:00-9:55   17:00-17:55 18:00-18:55 19:00-19:55 20:00-20:55 
   
Po    

Basic speeding 
Eva 

*

Fat burner 
Katka 

** 

Power speeding 
Katka 

*** 

Fat burner 
Petra 

**

Út 
Clasic Speedinig 

Andrea
*

Fat burner 
Petra 

** 

Clasic speeding 
Míša 

** 

Clasic Speedinig 
Andrea 

** 

St 
Fat burner 

Katka/Míša 
**

Fat burner 
Katka 

** 

19.15 až 20.45 
Tanec bez  

hranic

t
Clasic speeding 

Petra 
**

 16 až 17.30 
Tai-Chi

Basic speeding 
Eva 

*

Clasic speeding 
Míša 

** 

Clasic speeding 
Petra 

**

Pá 
Clasic speeding 

Andrea 
*

Fat burner 
Katka 

** 

So
 17:00-18:30 

Total speeding 
Katka 

** 

   

Náplň jednotlivých lekcí:

Clasic speeding – lekce zaměřená především 
na jízdu na kole (cca 40 min.) a formování dol-
ní poloviny těla. Během hodiny se v rychlém 
sledu střídají různé styly jízdy s různou zátěží. 
Ve zbývajících minutách posilování břišních 
svalů, zad, rukou a strečing.Nižší intenzita, 
vhodné pro začátečníky.

Fat burner – lekce zaměřená na spalování 
tuků, kdy trénink dodržuje tepovou frekvenci 
odpovídající spalování tuků. Po jízdě na kole 
následuje posilování problémových partií těla 
a strečing.Střední intenzita, pro začátečníky i 
pokročilé.

Power speeding – náročná intenzivní posi-
lovací lekce zaměřená na zlepšení celkové kon-
dice, výkonnosti a formování všech svalových 
partií při posilování.

Total speeding - prodloužená hodina, jízda 
na kole cca 55 min. s následným posilováním 
a strečingem.Vyšší intenzita tréninku, vhodná 
pro osoby trénující.

Basic speeding – jízda na kole 55 min., lekce 
postavená na spojení hudby, motivace a před-
stavivosti do jednoho celku s přesně dávkova-
ným tréninkem.

Cvičení Taiči (Tai-chi, Tchaj.ťi, Taijiquan) 
– pravidelné cvičení v Atria fit clubu, každý 
čtvrtek od 16 do 17.30 hodin, únor až červen.

V únoru mohou začít cvičit noví zájemci, 
kteří mají zájem o zdravotní, relaxačně pohy-
bové cvičení s prvky bojového umění.

Věk ani kondice nerozhoduje.
Přijďte si toto zajímavé cviční nezávazně 

vyzkoušet.
Kontakt: www.hendrychst.cz, 

info@hendrychst.cz

Náměstí 394/29, Kravaře 

(bývalé Kino)

Tel. +420 602 234 297

Email: 

atria.fitclub@seznam.cz



Společenským plesem šachistů 16.1.2009 začal česko-polský pro-
jekt GENS UNA SUMUS - Jsme jedná rodina, který je podporován 
Evropskou unií z fondu mikroprojektů Euroregionu Silesia. 

V zaplněném sále kulturního domu v Dolním Benešově přivítal 
jeho ředitel p. Jiří Siosrtzonek příznivce šachové hry, pozvané hosty 
a především početnou výpravu z polského města Rydultowy. Ce-
lou akci zahájil starosta města Dolní Benešov a předseda TJ MSA 
Dolní Benešov pan Martin Štefek, který poté přivítal a předal slo-
vo starostce města Rydultowy paní Kornelii Newy. Po předtančení 
profesionálních tanečníků hráli k tanci a poslechu skupiny NA-
FEST BAND a BIG BAND. V kulturní vložce ještě vystoupil lidový 
soubor Vlašanky. Pro účastníky plesu bylo na stolech připraveno 
občerstvení. Na základě ohlasu byla akce velmi vydařená a přispěla 
ke sblížení našich a polských občanů. Fotografie z této akce najdete 
na těchto stránkách: 

http://sachy-msa.dolnibenesov.net/galerie.php 
Již za pár dní pokračoval projekt další akcí v polských Rydul-

towech. Pod vedením polského trenéra se uskutečnil první společ-
ný šachový trénink našich a polských dětí. Tyto společné tréninky 
mládeže budou pokračovat až do letních prázdnin střídavě u nás a 
v Polsku. Další velkou společnou akci připravují organizátoři pro-
jektu na 27.3.2009 kdy se bude konat v kulturním domě v Dolním 
Benešově šachový turnaj tříčlenných školních družstev všech stup-
ňů škol územně patřících do Euroregionu Silesia na obou stranách 
hranic. Bude to takzvané Mistrovství škol Euroreginu Silesia v ša-
chu. Polské Rydultowy pak budou v květnu pořádat šachový turnaj 
v netradičním stylu a v červnu pak proti sobě nastoupí v mezi-
státním utkání šachové výběry z obou stran hranic. Několikadenní 

akce pro mládež nazvané „Prázdniny se šachy“ plánujeme na léto. 
Nejprve se všichni sejdou koncem června v polských Beskydech a 
pak se koncem srpna ukončí projekt na rekreačním středisku SKI 
MSA ve Starých Hamrech.

Při těchto akcích se setkávají lidé z obou stran hranic, vzájemně 
se poznávají a vznikají nové vztahy a přátelství mezi šachisty bez 
rozdílu věku. Bližší informace o celém projektu najdete na strán-
kách Šachového klubu TJ MSA Dolní Benešov:

http://sachy-msa.dolnibenesov.net/ 

ZAČAL PROJEKT
GENS UNA SUMUS - Jsme jedna rodina

Operační program přeshraniční spolupráce
TJ MSA Dolní Benešov  - OPP Rydultowy

překračujeme hranice

Řidiči, kteří vlastní řidičské průkazy  
vydané v období 1.1. 1994 až  31.12.2000 
si musí tento doklad vyměnit za nový  a 
to nejpozději  do 31.12. 2010. Výměna  
průkazu za nový EURO typ  v podobě 
plastové karty je povinná a bezplatná.

ŘP si mohou řidiči s trvalým pobytem 

ve správním obvodu Hlučíně vyměnit na 
Odboru dopravy a silničního hospodář-
ství MÚ Hlučín v úředních hodinách. K 
výměně je potřeba donést s sebou foto-
grafií o rozměrech 35 x 45 mm, stávající 
řidičský průkaz a  občanský průkaz.

„Ačkoliv na výměny ŘP mají řidiči ještě 
dost  času, chtěli bychom  na ně apelovat, 

aby tak učinili co nejdříve. Sami se tak za-
slouží o plynulý a bezproblémový průběh 
vydání nového průkazu a vyhnou se tak  
např.dlouhým čekacím lhůtám , které mo-
hou nastat v případě, že všichni řidiči ne-
chají výměnu dokladů na poslední chvíli „ 
dodává Lada Dobrovolná, tisková mluvčí 
města Hlučína.

POVINNÁ VÝMĚNA ŘIDIČSKÝCH PRŮKAZŮPOVINNÁ VÝMĚNA ŘIDIČSKÝCH PRŮKAZŮ



Dolnobenešovská kapela byla vybrána k 
účasti na mezinárodním festivalu dechových 
hudeb v Praze. Česká republika bude poprvé 
hostit Mistrovství Evropy dechových hudeb. 
Vzdát hold české dechovce přijede na 28 ev-
ropských dechových hudeb

Praha, 9. února 2009 – Ve dnech 26. - 28. 
června 2009 se uskuteční poprvé na území 
České republiky jubilejní 10. ročník Mistrov-
ství Evropy dechových hudeb české a mo-
ravské dechovky, jedna z nejvýznamnějších 
evropských akcí v oblasti dechové hudby. 
Pořadateli jsou z pověření CISM – evrop-
ské organizace působící v rámci UNESCO a 
sdružující dechové orchestry po celé Evropě 
- Sdružení dechových orchestrů ČR, Národní 
informační a poradenské středisko pro kultu-
ru (NIPOS - ARTAMA), Umělecká agentura 
BRIVA a dechový orchestr Krajanka. Záštity 
nad ME 2009 převzali předseda vlády ČR Mi-
rek Topolánek, předseda poslanecké sněmov-
ny Parlamentu ČR Miloslav Vlček, ministr 
kultury Václav Jehlička, primátor hlavního 
městy Prahy Pavel Bém a starosta MČ Praha 7 
Marek Ječmének. Mistrovství Evropy decho-
vé hudby, přestože, že je mezinárodní soutě-
ží, která původně vznikla v Německu, je ve 
skutečnosti šampionátem ve správném hraní 
české a moravské dechovky.

„Česká a moravská dechová hudba a její au-
toři jsou v zahraničí velice uznávaní a hraní, 
především Karel Vacek, Jaromír Vejvoda, Jo-

sef Poncar, Karel Valdauf, ze současných auto-
rů jsou to Zdeněk Gurský, Viliam Béreš nebo 
Blahoslav Smišovský,“ uvedl Václav Hlaváček, 
prezident spolu pořádajícího Sdružení de-
chových orchestrů ČR, a dodává: „Popularita 
české a moravské dechovky je tak veliká, že 
se můžeme v posledním desetiletí setkat s řa-
dou zahraničních dechových kapel, například 
z Nizozemí, Švýcarska, Německa, Rakouska, 
ale i USA, které interpretují písně českých a 
moravských autorů v českém jazyce a dokon-
ce některé vystupují i v českých a moravských 
lidových krojích.“

Samotné české dechové hudby jsou v této 
mezinárodní soutěži velmi úspěšné V roce 
2000 zvítězila na Mistrovství Evropy decho-
vých hudeb v Německu kapela Gloria, v roce 
2003 ve Švýcarsku Kumpanovi muzikanti, v 
roce 2005 opět v Německu vyhrála Túfaranka, 
a v roce 2008 v Holandsku vyhrála nejvyšší 
třídu Křídlovanka.

Mistrovství Evropy dechových hudeb se 
mohou zúčastnit dechové orchestry z Evropy 
s maximálním počtem 25 hudebníků. Mis-
trovství je vypsáno ve čtyřech výkonnostních 
třídách  A – nejvyšší, B – vyšší, C – střední, 
D – nižší. Výkony orchestrů bude hodnotit 
mezinárodní porota ve složení: Freek Mestri-
ni – předseda (Německo), Klaus Rappl (Ra-
kousko), Jan Slabák, Zdeněk Gurský a Ladi-
slav Kubeš (Česká republika). Do soutěže se 
může přihlásit maximálně 30 orchestrů. Oce-

nění přebírají vítězové jednotlivých tříd, titul 
Mistra Evropy pak získá orchestr s nejvyšším 
počtem bodů bez ohledu na třídy.  

Soutěžní bloky jednotlivých orchestrů 
proběhnou v kulturním domě na Praze 7, sa-
mostatné koncertní bloky pak na Křižíkově 
fontáně v areálu Výstaviště INCHEBA EXPO 
Praha 7, ve Valdštejnské zahradě, v Zahradě 
Na Valech a v hotelu Evropa na Václavském 
náměstí. 

Více informací na www.krajanka.eu

Doplňující informace:
Vstupenky na Mistrovství Evropy decho-

vých hudeb české a moravské dechovky jsou 
k dostání v předprodejní síti Ticket Art. Ceny 
vstupenek jsou: sobota 27. června (program 
11.00 – 22.00) 350,- Kč, neděle 28. června 
(program 11.00 – 18.00) 250,- Kč, oba dva 
dny 450,- Kč. V dny konání Mistrovství Ev-
ropy dechových hudeb bude zajištěn prodej 
vstupenek v pokladnách pražského Výstaviš-
tě.

Pro více informací kontaktujte:
Václav Hlaváček | Sdružení dechových or-

chestrů ČR, NIPOS - ARTAMA  
T 251 810 014 | T 221 507 961 | M 603 242 

784 briva@volny.cz
Brigita Hlaváčková | Umělecká agentura 

Briva, Machatého 689, Praha 5 
T 251 810 014 | F 251 810 014 | M 604 608 

673 briva@volny.cz

Prajzovanka pojede reprezentovat Hlučínsko

Důležité informace nejen pro Vás důchodce, ale i pro Vás – zaměst-
nance. A také pro všechny občany našeho města.

Není žádnou novinkou když Vás všechny i letos oslovíme pozván-
kou na naše v pořadí již 16. JARNÍ POSEZENÍ, které pořádá výbor 
důchodců MSA, a.s. Dolní Benešov se ZV KOVO a městem Dolní Be-
nešov.

Před těmi 15 léty jsme setkání nazvali POSEZENÍM. Zůstaneme 
i letos u tohoto pojmenování. Jen bychom Vám, kteří naše pozvání 
přijmete, chtěli říci, že zde nejde o posezení, ale v prvé řadě o spole-
čenské setkání těch, kteří podpoří naši iniciativu o společnosti přá-
tel, známých – všech – jak seniorů, tak ostatních občanů. Na každém 
předcházejícím odpoledni je na programu kulturní vystoupení, volná 
zábava s poslechem taneční hudby a také tancem. To nebude chybět 
ani letos. Také bude bohatá tombola.

Po zahájení máme oběd a něco později svačinu. Bufet s velkým vý-
běrem je vždy Vám po ruce. Není třeba si nosit vlastní občerstvení. 
Ceny jsou vždy přijatelné.

Termín předešlých POSEZENÍ byla vždy 1.sobota po Velikonocích. 
Letos jsme termín přesunuli  na 1.neděli po Velikonocích, to je 19. 

dubna 2009.
Důvodem je, že v sobotu 18.dubna proběhne v prostorách Kulturní-

ho domu celorepublikový šachový turnaj.
Svoz bude jako u předcházejících posezeních.
Bude tomu předcházet  
• placení zájezdů, 
• prodej vstupenek i losů. 
 
TERMÍN:  čtvrtek 26. března 2009 od 08.00 – 13.00 hodin
KDE:  přisálí Kulturního domu
Děkujeme Vám, že průběžně doplňujete zájezdy na letošní rok, které 

jsme Vám nabídli a předali na setkání důchodců v říjnu loňského roku. 
Stále odpovídáme na Vaše dotazy, zda můžete někoho přibrat. Naší 
snahou je, abychom vyjeli a proto záleží jen na Vás, aby volných míst 
bylo co nejméně.

Seznámíme Vás s obsazením zájezdů:
Zájezd č. 1  - Báňská Šťavnica –Dudince-Ostřihom     
 - upozorňujeme na změnu termínu, který je 19.5.  

 – 20.5.2009 několik míst volných

Zájezd č.2  -Vídeň-Bratislava s plavbou lodí po Dunaji
 -Termín 3.6. – 4.6. 2009 – zájezd je plně obsazen.
 Je již dost zájemců k obsazení ještě jednoho. 
 V případě doplnění Vám sdělíme termín u placení 
 zájezdů 26.3.2009
Zájezd č.3  -Bielsko-Biala-Žywiec – 8.7.2009 – Doplňuje se
Zájezd č.4  -Za krásami východních Čech 26. – 27.8. 2009
 -několik míst je ještě volných 
Zájezd č.5 -Za poznáním krás Slovácka s ochutnávkou vín  

 – termín 24. – 25.9. -je možno se přihlašovat
Přihlásit se můžete u paní: Hildy ŠŤOTKOVÉ  -  mobil 723542331
     Dagmar SUCHÉ      -   553651206

Nyní naše pozvání na POSEZENÍ, které bude v neděli 19. dubna 
2009 v prostorách Kulturního domu v Dolním Benešově od 12 ho-
din

9.30 hod. Sejdeme se v kostele sv.Martina i s těmi, 
 kteří využijete našeho svozu z okolí, 
10.00 hod. Bude sloužena mše svatá, doprovázena 
 i letos naším chrámovým sborem. 
 Po mši svaté se přesuneme do kulturního domu.
12.00 hod. Protože je neděle – den sváteční – zajistili jsme Vám 

 sváteční oběd.
14.00 hod. Kulturní vystoupení a už Vám zahraje pro dobrou 
 náladu – tentokrát oblíbený harmonikář. Jistě se 
 připojíte a zavzpomínáte.
15.00 hod. Svačina – podání kávy a něco dobrého k ní
Po svačině volná zábava a už je tu čas pro losování.

Kdy začneme, a to, že POSEZENÍ předchází placení zájezdů, pro-
dej vstupenek a losů už víte, ale ještě jsme Vám neřekli cenu vstup-
ného.

Protože tím dnem je neděle – den sváteční – a začínáme dopoled-
ne mší svatou, pak obědem a ještě svačinou, bude vstupné 100 Kč na 
osobu.

Chceme tímto oslovit a pozvat Vás všechny ať seniory, pracující 
– všechny občany, jak našeho města Dolního Benešova, tak i z okolí  
kteří si řeknou – PŮJDEME.

Srdečně vás zvou pořadatelé.

S l o v a   s e n i o r ů :  



1. pokračování  (1946 -1947)

Po válce nastoupili u nás na školu většinou 
učitelé z vnitrozemí, kteří našemu „hlučín-
skému“ nářečí (napůl s němčinou) často ne-
rozuměli. Na poškozenou obecnou školu s 
děravou střechou a vytlučenými okny k nám 
přišel jako řídící učitel (což byl ředitel, správ-
ce obecné školy a učitel zároveň) pan Valen-
tin Kužílek. Jeho zásluhou dovezl sklenářský 
mistr z Hranic vagon skla, takže mohly být 
zaskleny nejen naše školy a úřední budovy, 
ale i školy v okolí a vypomohlo se i občanům. 
(Zásluhou pana Kužílka bylo také přikročeno 
k nejnutnějším opravám a úpravám II.zámec-
ké budovy, kde koncem roku 1946 byla umís-
těna mateřská škola.) Ředitelem měšťanky 
byl  pan Václav Kostřánek, který nám men-
ším dětem připadal velmi přísný. Zato pan 
učitel Kužílek, který byl třídním učitelem naší 
1.A třídy byl milý, hodný, trpělivý a všechny 
děti ho milovaly. Také spolužáci z 1.B s lás-
kou vzpomínají na svou třídní učitelku Annu 
Lašínovou, která je neopustila až do 3. třídy. 
V Áčku se třídní střídali. Ve 2.A jsme měli 
Miroslavu Vičíkovou a na rozdíl od B jsme 
chodili do staré školy.

Tehdy bylo vázané hospodářství s lístko-
vým a bodovým systémem. Zásobování bylo 
velmi špatné, bylo málo potravinových lístků, 
všechno bylo na měsíční příděl. I bonbony. 
Práce bylo všude hodně, ale peněz málo. Jed-
lo se velmi skromně. Proto jsme si každého 
jídla vážili a dodnes nás velmi bolí, když se s 
jídlem plýtvá a vyhazuje se jen proto, že je ho 
dostatek. Státní rozhlas a tisk vyhlásil výzvu 
na sbírky pro postižené Slezsko. Z akce Po-
moc Slezsku přicházely z celé republiky věc-
né dary pro školu ale i pro obyvatele – šatstvo, 
prádlo, obuv a hračky. Z finančních darů byly 
zakoupeny učebnice, školní pomůcky a knihy. 
Koncem roku 1946 tak mohla být v obci zří-
zena veřejná lidová knihovna. Velkou pomocí 
pro ty nejpotřebnější bylo zásobování z  akce 
UNRRA. Byla to mezinárodní organizace 
„Správa Spojených národů pro pomoc a ob-
novu“, která vznikla za účelem hospodářské 
pomoci státům poškozeným ve válce. Dodá-

vala hlavně potraviny a léky. Pro předškolní 
děti dávala mouku a cukr, školním dětem vy-
vařovala denně 120 vydatných obědů. Vzpo-
mínám si, jak jsme denně dostávali ve škole 
lžíci rybího tuku, bylo to pěkně hnusné, ale 
museli jsme to polknout. Často jsme slyšeli 
„dodala Unra“, bohužel v roce 1947 už byla 
zrušena.

Vzhledem k špatným bytovým pomě-
rům, (stále provizorní nouzové bydlení, kde 
v malém prostoru žily spolu i 3 generace), 
nedostatečné výživě a téměř žádné lékařské 
péči byla velká úmrtnost narozených dětí. K 
doktorovi jsme museli pěšky nebo na kole do 
Háje. Důsledkem válečných útrap a strádání 
byla častá tuberkulóza, svrab a vši nejen u 
dětí, ale i u dospělých. V září 1945 byla naše 
obec na měsíc uzavřena pro tyfovou epide-
mii. Onemocnělo přes 120 lidí a více než 
20 jich zemřelo. A jaká byla tehdy hygiena? 
Ráno se do plechového lavoru nalila studená 
voda na ruce a obličej, pastu a kartáček na 
zuby jsme neznali. Večer totéž, jen bylo na-
víc třeba mýdlem vydrhnout nohy, aby pus-
tila špína. Běhali jsme totiž většinou naboso, 
boty byly jen jedny a ty se šetřily do školy a 

do kostela. Ve vance jsme se koupali jen v 
sobotu. Ve škole jsme měli ve třídách také 
plechová umyvadla s lavory, topilo se v kam-
nech, a když byly velké mrazy a málo uhlí, 
vyhlásily se uhelné prázdniny. Vzpomínám 
si, jak v zimě ve staré škole spadla ve třídě 
roura od kamen. Všichni jsme museli ven a 
chvíli trvalo, než se dým a kouř vyvětral. V 
lavicích byly kalamáře s inkoustem. V první 
třídě se začalo psát tužkou. Komu to šlo, mohl 
začít psát klasickým namáčecím perem, které 
se často rozskřípalo a dělalo kaňky, na které 
byly pijáky. Plnicí pera a propisky ještě neby-
ly. Většina rukou byla od inkoustu. A sociální 
zařízení ve škole? Žádné. Venku na školním 
dvorku stály dvě řady záchodů, z jedné strany 
pro dívky, z druhé strany pro chlapce. Stejně 
tak i dole na dvorku staré školy, jen jich bylo 
méně. Ruce jsme si „mohli“ umýt ve třídě v 
lavoře. O velké přestávce jsme vždy byli vy-
puštěni na školní dvůr.

O co méně bylo tehdy kulturních vymože-
ností, o to více jsme se všichni těšili na školní 
besídky pro občany a na různé oslavy, kte-
ré se konaly vždy u nějakých výročí. Proto 
v té době byla ochotnická divadla a pěvecké 
sbory i na školách, konaly se taneční zába-
vy, plesy a velkému zájmu občanů se těšily i 
sportovní utkání a slavnosti. Existovala jen 
kultura vlastní. Organizace i program všech 
akcí v obci byla v rukou místních nadšen-
ců, mezi něž patřil zejména v ochotnickém 
divadle opět Valentin Kužílek a ve školách 
učitelé. Na naši první poválečnou „aktivní“ 
kulturní akci si dokonce trošku vzpomínám. 
Byl Svátek matek a současně Den vítězství v 
neděli 12.května 1946. Slavnost byla zahá-
jena polní mší svatou na náměstí, po ní na 
malém náměstí byla zasazena lípa svobody a 
u pomníku RA byly proslovy, děti přednesly 
básně a národní písně. Odpoledne šel dlou-
hý pestrý průvod dětí i občanů přes celou 
vesnici na Kolovrat, kde se konaly dětské ra-
dovánky. My prvňáčci jsme tam provozovali 
tanečky či cvičení s panenkami; kdo neměl, 
vypůjčil si. Na víc si už nevzpomínám, jen, 
že jsme pak dostali od krojovaných dívek 
kávu a koláče a bylo tam bylo plno rodičů a 
diváků a všichni na chvíli zapomněli na své 
starosti.

V roce 1947 získala naše obec další pomoc 
zvenčí. V rámci akce Budujeme Slezsko se 
kmotry Dolního Benešova stal ONV Mla-
dá Boleslav, kmotry obecné školy Pražská 
spořitelna. První setkání s těmito kmotry 
se uskutečnilo v červnu 1947. Už dopoled-
ne byli hosté uvítáni u slavobrány na cestě k 
Háji žáky měšťanské školy Václavem Mosle-
rem a Marií Bělkovou. Průvod dětí a téměř 
všech obyvatel se přesunul na náměstí, kde 
byly pozdravné proslovy (za MNV předseda 
Karel Očko, nejstarší občan rolník Franti-
šek Novák), seznámení hostů s historií naší 
obce (Kužílek) a s válečnými škodami v obci 
(Kostřánek). Žáci střední školy zazpívali 
trojhlasně píseň Boleslav, Boleslav, překrás-
né město. Odpoledne se oslavy přemístily 
do zámeckého parku, kde byl za přítomnosti 
kmotrů slavnostně odhalen obnovený po-
mník P.Cypriana Lelka, který stál původně 
na malém náměstíčku. (Na jeho místě byl 
postaven pomník padlým Rudoarmějcům, 
který tam už taky není). Po dobu slavnosti 
kroužilo nad pomníkem letadlo a svrhlo vě-
nec. Pak následovaly dětské radovánky, které 
však překazila hodinová bouřka s vydatným 
deštěm. Nikomu to však nevadilo, naopak, 
byl to největší dar pro naši obec v roce nej-
většího sucha. Právě pár takových krátkých 
ale vydatných dešťů zajistilo naší obci úrodu, 
když na mnoha místech v republice byla su-
chem popraskaná zem a neúroda.

Kmotři Pražské spořitelny, už v roce 1947 
umožnili 53 žákům 4. tříd obecné školy dvou-
měsíční pobyt v ozdravovně v Černovicích 
u Tábora. Cestou tam i zpět  jim v Praze uká-
zali pražské památky, zoologickou zahradu, 
byli přijati na pražské radnici i na pražském 
hradě. O této akci psaly tehdy všechny novi-
ny. Kmotři ONV Ml.Boleslav zase pozvali 20 
dětí měšťanské školy na jednoměsíční pobyt 
do vlastní zotavovny v Krkonoších. 

Pokračování příště 

Poválečná historie ve vzpomínkách pamětníkůPoválečná historie ve vzpomínkách pamětníků



Do uzávěrky tohoto čísla přispěli tři autoři svými fotografiemi 

do soutěže „Žijeme v Dolním Benešově 2009“, kterými zrcadlí 

život a okolí města Dolního Benešova. Je zajímavé, že některé 

náměty (rybník s panorámatem kostela a zámku, třetí hráz atd.) 

jsou neodmyslitelnou ikonou města. Děkujeme autorům (Nina 

Bradáčová, Eda Kupka, Gerhard Simon), kteří své snímky zaslali 

a věříme, že v dalším čísle se objeví i vaše pohledy na život v 

Dolním Benešově.

„ŽIJEME V DOLNÍM BENEŠOVĚ 2009“

EDA KUPKAEDA KUPKA EDA KUPKAEDA KUPKA

NINA BRADÁČOVÁNINA BRADÁČOVÁ



NINA BRADÁČOVÁNINA BRADÁČOVÁ

GERHARD SIMONGERHARD SIMON

GERHARD SIMONGERHARD SIMON „ŽIJEME 
V DOLNÍM 

BENEŠOVĚ 2009“



Mažoretky Excelent pod aktiv-
ním vedením manželů Kristových 
se také v letošním roce připravují 
na řadu vystoupení. 

Jen namátkou uvádíme (Hudební 
jaro v Dolním Benešově, ples v Píšti, 
Praha Motol, Velké Losiny s DOM, 
Dunajská Streda, Prajzská rely, vy-
stoupení v Bruntále, Oma-opa tour 
atd.) V březnu se zúčastní společ-
ného česko-polského projektu, kdy 
do kulturního domu přijedou na 
soustředění mažoretky z Katovic a 
Rybniku a společně s domácími ma-
žoretkami budou tři dny nacvičovat 
společné choreografie. S výsledkem 
se diváci budou moci seznámit v 
neděli 8. března v 16 hodin v kultur-
ním domě. Program bude věnován 
všem ženám k jejich svátku.

MAŽORETKY EXCELENT  SE PŘIPRAVUJÍ MAŽORETKY EXCELENT  SE PŘIPRAVUJÍ 
NA ŘADU VYSTOUPENÍNA ŘADU VYSTOUPENÍ



SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA
Malé vítáme a rodičům

blahopřejeme

Ivo Krzywoň, Dolní Benešov
Linda Lasáková, Dolní Benešov

Jubilantům přejeme hodně 
zdraví a spokojenosti

70 let  

Edeltrauda Slivková, Dolní Benešov

Arnošt Hoheisel, Zábřeh

Arnošt Lorek, Dolní Benešov

Edita Pačková, Dolní Benešov

Josef  Schlossarek, Zábřeh

Erika Michalíková, Dolní Benešov

Jiří Gargosch, Dolní Benešov

Hildegarda Šťotková, Dolní Benešov

Anežka Klemensová, Zábřeh

Jaromír Kvasnica, Dolní Benešov

Jiřina Benková, Dolní Benešov

Budeme na Vás 
vzpomínat …

Anežka Küfflová, Dolní Benešov

Daniela Valná, Dolní Benešov

Dorota Leváková, Dolní Benešov

Otto Oliverius, Dolní Benešov

Gertruda Malchárková, Dolní Benešov

Od r. 2009 zveřejňujeme tyto události pou-
ze se souhlasem:

    rodičů při narození dítěte
    jubilantů nebo rodinných příslušníků při 

významném jubileu (70,75,80,85,90 a více)
    pozůstalých při úmrtí
Uzávěrka dalšího čísla zpravodaje je k 

10.4.2009.
Bližší informace na MěÚ Dolní Benešov 

– matrika – tel.: 553 651 285, kl. 18.  
Matrikářka

DÁRCI  KRVE  
-  PODĚKOVÁNÍ

Český červený kříž udělil panu Marku  ZBO-
ŘILOVI  z Dolního Benešova  ZLATÝ KŘÍŽ  
II. třídy  za  120  bezpříspěvkových odběrů 
krve,  panu Karlu  KUKURUCOVI  z Dolního 
Benešova  ZLATÝ KŘÍŽ  III. třídy za  80 bez-
příspěvkových odběrů krve a panu Květoslavu  
ADÁMKOVI z Dolního Benešova  nejvyšší zla-

tou medaili prof. MUDr. J.Jánského za 40 bez-
příspěvkových odběrů krve.

Patří jim  velký dík za ochotu darovat krev pro 
zdraví a často i záchranu života. Děkujeme nejen 
za ty, kterým pomohli navrátit zdraví, ale i  za 
celou naší společnost.

 V rámci provádění sociální politiky našeho 
města, byli výše jmenovaní u této příležitosti 
pozváni dne 11. února 2009 na Městský úřad 
v Dolním Benešově ke krátkému společnému 
setkání, kde jim pan starosta Martin Štefek za 
jejich hluboce lidský postoj poděkoval a zároveň 
jim předal finanční odměnu ve výši 3.000,-- Kč.

  

ZLATÁ  a  DIAMANTOVÁ  
SVATBA

  

Sdělujeme našim spoluobčanům, kteří  v le-

tošním roce a i v letech následujících oslaví zla-

tou nebo diamantovou svatbu a sňatek uzavřeli 

mimo matriční úřad Dolní Benešov, ať tuto 

skutečnost nahlásí osobně, popř. telefonicky na 

MěÚ Dolní Benešov, odbor vnitřních a sociál-

ních věcí, tel. 553651285/kl. 14. Tuto záležitost 

mohou vyřídit i rodinní příslušníci.

MěÚ Dolní Benešov

odbor vnitřních a sociálních věcí

„FOTOGRAFIE Z AUTORSKÉHO ČTENÍ 
PANÍ JANY SCHLOSSARKOVÉ“



kultura@dolnibenesov.cz

Čtvrtek 5.3.
Koncert Dan Bárta and Illustratosphere – koncert 

fenomenálního zpěváka a jeho hudebních přátel, pořá-
dá WORM music

6.-8.3.
Česko-polské soustředění a tvůrčí dílna mažoretek 

(Katovice, Rybnik, Dolní Benešov)
V neděli 8.3. v 16 hod. představení pro veřejnost.

Úterý 10.3. 
Předpremiéra dokumentárního filmu České televi-

ze „Sloužili u Wehrmachtu“. Viz samostatná pozván-
ka.

Čtvrtek 12.3.
Mezinárodní společenské a odborné setkání a ná-

vštěva INTER ATOM ENERGO v MSA Dolní Bene-
šov.

Pátek 13.3. od 18 hod.
Big bandová zabijačka – první setkání setkání big-

bandů a velkých jazzových orchestrů (Patrik Benek 
swing band, Dolnobenešovský Big band, Jazzušák Va-
lašské Meziříčí), všichni příznivci jsou srdečně zváni, 
zabijačkové speciality a pitný režim je zajištěn

Pondělí 16.3. 
Výroční členská schůze ZO SPCCH

Pátek 20.3. od 20 hod.
20. Rock and roll ples – bez komentáře, vstupné ne-

měnné, výtečné, jedlé!!!!!

Čtvrtek 26.3. v 7,30 hod.
Placení zájezdů – pořádají senioři

Pátek 3.4. v 18 hod.
Slezská Cimrmanologická společnost zve na své 

představení milovníky tohoto humoru. Viz samostat-
ná pozvánka. Dobrovolné vstupné.

PROGRAM KULTURNÍHO PROGRAM KULTURNÍHO 
DOMU DOLNÍ BENEŠOV DOMU DOLNÍ BENEŠOV 

ROCK AND ROLL PLES 
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Čtvrtek 9.4.
Koncert Michala Prokopa – pořádá WORM music

Neděle 12.4.
Oldies párty – pořádá Klub rodičů

Sobota 18.4.
Šachový turnaj mládeže

Neděle 19.4.
Setkání seniorů

Pondělí 20.4.
Společenská akce ZO SPCCH

Pátek 24.4.
Rockové velikonoce

Střípky z kultury
Kulturní dům Dolní Benešov, Základní 

umělecká škola Pavla Josefa Vejvanovského 
v Hlučíně a Sdružení rodičů a přátel školy 
připravili první únorovou neděli v obřadní 
síni na zámku „Zimní koncert“ komorního 
orchestru  P. J. Vejvanovského a sólistů. 

V jejich interpretaci zazněla díla A. Corel-
liho, G. F. Händela, J. S. Bacha,D. Scarlattiho, 
G. Païsiella, S. V. Rachmaninova, G. Gershwi-
na a dalších hudebních skladatelů. Součástí 
koncertu byla výstava výtvarných prací paní 
Libuše Markové – učitelky výtvarné výchovy 
v dolnobenešovské pobočce ZUŠ.        

MĚSTSKÝ PLES 


